

EQUALITY DENIED

KEY ISSUES

The Ontario Human Rights Commission was a key engine to help guarantee equality in Ontario. The Conservatives slashed its budget and the Liberals have severely cut the Commission's ability to provide help because it will no longer investigate or deal with complaints. The McGuinty government has effectively privatized the system. People with human rights complaints will now need to hire lawyers to go through the Human Rights tribunals process. All this does is line the pockets of lawyers.

Under Ontario's NDP government, human rights flourished with employment equity laws for the public sector and the police, and fully funded proxy Pay Equity. The Conservatives abruptly cancelled Employment Equity laws, and refused to fund proxy Pay Equity in the broader public sector. The Liberals have not introduced affirmative action initiatives nor restored full proxy Pay Equity—they recently announced that funding, that was forced on the government by a court case, will end.

Both the Liberals and Conservatives have been no friend of newcomers to the province. Cutbacks in ESL programs, and failure to address recognition of credentials for foreign-trained workers, have fuelled poverty among newcomers and racialized groups.

Aboriginal peoples have not fared well either. The Liberals have failed to provide justice for Aboriginal land claims, or address unacceptable living conditions on reserves. While ultimately a federal responsibility, provincial politicians have a responsibility to act on behalf of residents. Boil water advisories continue to be issued in Aboriginal communities, and residents in Kashechewan, for example, have received no relief other than to be evacuated because of tainted water.

The Conservative record on Aboriginal issues is even worse. As the recent inquiry into the killing of Dudley George demonstrated, the Harris Tories approach to Aboriginal peoples and their issues led to the Ipperwash tragedy.

THE PARTIES REPORT CARD

Conservatives

- Cancelled NDP government's Employment Equity laws; refused to fund proxy Pay Equity
- Slashed Human Rights Commission budget; responsibility for Ipperwash tragedy

Liberals

- Have not restored full proxy Pay Equity since NDP brought in funding
- Curtailed access to Human Rights Commission by privatizing system; no justice for Aboriginal land claims

NDP

- Will re-establish an independent anti-racism secretariat; opposed to privatization of Human Rights Commission
- Would establish independent body to support foreign-trained professionals

CUPE ONTARIO'S POSITION ...

Our choice: Only the NDP consistently supports policies to assist equality-seeking people and foreign-trained professionals.

Déni d'égalité

Principaux enjeux

La Commission ontarienne des droits de la personne était un élément clé permettant de garantir l'égalité en Ontario. Les conservateurs ont coupé son budget et les libéraux ont affaibli sa capacité à aider parce qu'elle ne peut plus mener d'enquête ni étudier les plaintes. De fait, le gouvernement McGuinty a privatisé le système. Les gens qui veulent déposer une plainte en matière de droits de la personne devront dorénavant retenir les services d'un avocat pour être en mesure de passer à travers le processus du Tribunal des droits de la personne. Tout ce que ces réformes apportent, c'est l'enrichissement des avocats.

Sous le gouvernement du NPD en Ontario, les droits de la personne ont connu une période florissante grâce à des lois sur l'équité en emploi et un véritable financement de l'équité salariale. Les conservateurs ont abrogé les lois d'équité en emploi et ont refusé de financer l'équité salariale dans le secteur public. Les libéraux n'ont rien fait de plus et n'ont pas restauré le financement de l'équité salariale – ils ont récemment annoncé que ce financement qui leur avait été imposé par jugement de cour prendra bientôt fin.

Ni les libéraux ni les conservateurs n'ont été des amis des nouveaux arrivants dans la province. Les compressions aux programmes d'anglais langue seconde pour les travailleurs formés à l'étranger ont contribué à l'appauvrissement des immigrants et des minorités visibles.

Les autochtones ne s'en tirent pas mieux. Les libéraux n'ont rien fait dans le dossier des revendications territoriales des autochtones, ni pour remédier aux inacceptables conditions de vie dans les réserves. Bien qu'il s'agisse d'une responsabilité fédérale, les politiciens provinciaux ont la responsabilité d'agir au nom des résidents. Des avis de faire bouillir l'eau sont toujours émis dans les communautés autochtones et les résidents de Kashechewan, pour citer cet exemple, n'ont eu droit à rien d'autres qu'une évacuation en réaction à leur problème d'eau.

Le dossier des conservateurs en matière de relations avec les autochtones est encore pire. Comme l'a démontré l'enquête sur le meurtre de Dudley George, c'est l'attitude des conservateurs de Ed Harris qui a mené à la tragédie d'Ipperwash.

La fiche d'évaluation des partis

Conservateurs

- Ont abrogé les lois d'équité en emploi du gouvernement NPD et refusent de financer l'équité salariale.
- Ont coupé dans le budget de la Commission des droits de la personne et ont une responsabilité dans la tragédie d'Ipperwash.

Libéraux

- N'ont pas restauré le financement de l'équité salariale établi par le NPD.
- Ont limité l'accès à la Commission des droits de la personne en privatisant le système et ne font rien dans le dossier des revendications territoriales des autochtones.

NDP

- Remettra sur pied un secrétariat indépendant contre le racisme et est opposé à la privatisation de la Commission des droits de la personne.
- Mettrait sur pied un organisme indépendant pour aider les professionnels formés à l'étranger.

La position du SCFP-Ontario ...

Notre choix : Seul le NPD offre un appui sans équivoque aux gens en recherche d'égalité et aux professionnels formés à l'étranger.